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Vincent CHAPAUX 
Postdoctoral Research Fellow in International Relations and International Law 
32 years old 
Ph. D. in Political Science 
D.E.S (LL.M. equivalent) in International Law 
More than 30 publications (reviews included) in three languages (EN-FR-SP) 
vchapaux@gmail.com 
___________________________________________________________________________ 
 
Current position 
 

Since Sept. 2012 : Fulbright Visiting Scholar – Institute for International Law and Justice – New York 
University School of Law 

 
Previous positions 
 

2011-2012 : Postdoctoral Research Fellow in International Relations and International Law - Université 
Libre de Bruxelles (Belgium) 

 
2004- -2011 : Assistant lecturer in International Relations and International Law - Université Libre de 
Bruxelles (Belgium) - (2004-2011) 

 
Education 
 

PhD in Political Science (International Relations - 2011) – Université Libre de Bruxelles (Belgium) 
L.L.M. in International Law (2003-2004) – Université Libre de Bruxelles (Belgium) 
Master in Political Science, International Relations (2000-2002) – Université Libre de Bruxelles (Belgium) 
Bachelor in Political Science – 2000-2002 – Facultés Universitaires de Namur 
Secondary School – Collège Saint-François-Xavier (Verviers) 

 
Expertise 
 

UN General Assembly - Petitioner on the political and legal questions raised by the conflict in Western 
Sahara (oct. 2007 and 2008) 
UN Legal Counsel - Commentary of the art. 61 of the UN charter  
Belgian Institute for postal services and telecommunications - Opinion on the Universal Postal Union 
Convention  
Belgian Government - Opinion on Belgian arm trade 
Group for research and information on peace and security - Study of the disarmament process in the Great 
Lakes region 

 
Languages 
 

Good command (written and oral) of French (Mother Tongue), English (TOEFL : 118/120), Spanish and 
Italian. Basic knowledge of German. 

 
Teaching Experience 
 

Graduate 
“International Litigation (Contentieux international)” – L.L.M in international Law (2004 to 2011) 
“Research Methodology of International Law (Méthodologie de la recherche en droit international)” – 
L.L.M in international Law (2004-2009). 

 
Undergraduate 
“History of International Relations (Histoire des relations internationales)” – Bachelor (3) in political 
science (2006-2011) 
Introduction to Law including the sociological aspects of law (Introduction au droit y compris les aspects 
sociologiques du droit) – Bachelor (1) in political science, sociology, anthropology and journalism (2004-
2011) 
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Teaching skills 
Attending seminars organized by the Université Libre de Bruxelles : “Spot and resolve learning issues of the 
students” and “Relationship issues with students” 
Best level of evaluation (very favourable) in the students satisfaction surveys 

  
Books 

 
CHAPAUX, Vincent (dir.), Sahara occidental. Existe-t-il des recours judiciaires pour les peuples sous domination 
étrangère ?/Western Sahara ; Which Legal Remedies for peoples under foreign domination ?, Bruxelles, Bruylant , 2010, 
138 p. 

 
CHAPAUX, Vincent, ARTS, Karin, PINTO LEITE Pedro (éd.), Le droit international et la question du Sahara occidental, 
Porto, IPJET, 2009, 352 p. A translation of the book is to be published in Spanish in 2012 under the following 
title : El derecho internacional y la cuestión del Sahara Occidental. 

 
CHAPAUX, Vincent, PIERET, Julien, SCHAUS, Annemie (éd.), Cinquante ans d’application de la convention européenne des 
droits de l’Homme en Belgique. Entre ombres et lumières, Bruxelles, Bruylant, 2008, 426 p. 

 
Chapters 
 

"Somalia, (no) intervención y la noción de Estado fallido", in GARCIANDIA GARMENDIA, Rosana, Somalia: 
Fragilidad y perspectives de futuro, forthcoming. 

 
“Pour une relativisation de la rupture entre approches étasuniennes et françaises du droit international”, in 
BACHAND, Rémi (dir), L'état des théories critiques dans le monde francophone. Trajectoires comparées : Relations 
internationales et droit international, Bruxelles, Bruylant, 2012, forthcoming. 
 
« Sahara occidental : le rôle de la monarchie dans la  fabrique de l’opinion publique marocaine », in 
VERICEL, Denis, L’autre côté du mur, Paris, L’Harmattan, 2012, forthcoming. 

 
« Commentary of articles 54 et 55 », in CORTEN, Olivier, KLEIN, Pierre (éd.), The Vienna Conventions on the 
Law of Treaties. A Commentary, Oxford, Oxford University Press, 2011. 
 
« Le Sahara occidental, 35 ans après l’avis de la Cour internationale de Justice » in CHAPAUX, Vincent (dir.), 
Sahara occidental. Existe-t-il des recours judiciaires pour les peuples sous domination étrangère ?/Western Sahara. Which 
Legal Remedies for peoples under foreign domination ?, Bruxelles, Bruylant , 2010, pp. 9 -14. 
 
« La question de l’accord de pêche conclu entre les Communautés Européennes et le Maroc », in CHAPAUX, 
Vincent, ARTS, Karin, PINTO LEITE Pedro (éd), Le droit international et la question du Sahara occidental, Porto, 
IPJET, 2009, pp. 217-237. 

 
« Commentaire de l’article 61 de la Charte des Nations Unies », La pratique des Organes des Nations Unies, 
New York, Nations Unies, 2008 (en collaboration avec Anne LAGERWALL et Vaios KOUTROULIS), 
disponible sur http://www.un.org/law/repertory/french.html (20/12/10). 

 
 « L’effet curatif de la Convention européenne des droits de l’homme sur le Politique : Strasbourg et après ? », 
in CHAPAUX, Vincent, PIERET, Julien, SCHAUS, Annemie, Cinquante ans d’application de la convention européenne des 
droits de l’Homme en Belgique. Entre ombres et lumières, Bruxelles, Bruylant, 2008, pp. 43-78. 

 
 « La réforme des Nations Unies et consolidation de la paix : la création de la Commission de Consolidation de 
la paix », in CARDONA LLORENS, Jorge, La ONU y el mantenimiento de la paz en el siglo XXI, entre la adaptacion y la 
reforma de la carta, Valencia, Tirant Lo blanch, 2008, pp. 245-261. 
 
« The sovereignty over natural resources : the question of the EU–Morocco fisheries agreement », in ARTS, 
Karin, PINTO LEITE Pedro (éd), International Law and the Question of Western Sahara, IPJET, 2007, pp. 217-237. 
 
« Commentaire des articles 54 et 55 », in O. CORTEN, P. KLEIN (éd.), Commentaire article par article des 
Conventions de Vienne de 1969 et de 1986 sur le droit des traités, Bruxelles, Bruylant, 2006, pp. 1925-1949. 
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Articles  
 

“Problems of Local Participation and Collaboration with the UN in a Post-conflict Environment: Who Are 
the ‘Locals’?”, Global Society,  25:4, 2011, pp. 531-548 (with Nina WILÉN). 

 
“Apropiación, negociación, implementación e imposición de los modelos de gobernanza en un mundo 
globalizado”, “Numero Especial : Apropiación, negociación, implementación e imposición de los modelos 
de gobernanza en un mundo globalizado”, Cuadernos sobre Relaciones Internacionales, Regionalismo y Desarrollo, 
Vol. 4. No. 7, Enero-Junio 2009, pp. 5-12 (En collaboration avec Pierre Delvenne). 

 
“Imposición de un modelo universal del estado exitóso? Estudio de la noción de Estado Fallido”, “Numero 
Especial : Apropiación, negociación, implementación e imposición de los modelos de gobernanza en un 
mundo globalizado”, Cuadernos sobre Relaciones Internacionales, Regionalismo y Desarrollo, Vol. 4. No. 7, Enero-
Junio 2009, pp. 117-144. 

 
«  Armes » in « La pratique du pouvoir exécutif et le contrôle des Chambres législatives en matière de droit 
international (2003-2007) », R.B.D.I , 2008 1/2, pp. 115-124. 
 

Papers 
 

 « Réussite, fragilité, faillite : les états de l’État dans les discours politiques et les discours experts », 17 p., 
disponible sur http://repi.ulb.ac.be/ 

 
 « The Economic Challenges of ITA: The Case of the Kosovo Trust Agency », 14 p., disponible sur 
http://repi.ulb.ac.be/ 

 
Reviews 
 

« JOUANNET , Emmanuelle, Qu’est ce qu’une société internationale juste ? Le droit international entre développement et 
reconnaissance, Paris, Pedone, 2011, 301 p. ISBN 978-2-233-00630-1 », R.B.D.I., 2011, forthcoming. 

 
« BOWDEN, Brett, CHARLESWORTH, Hilary, FARALL, Jeremy (eds.), The Role of International Law in Rebuidling 
Societies after Conflict. Great expectations, New York, Cambridge University Press, 2009, 330 p. ISBN 978-0-521-
50994-7 », R.B.D.I., 2011, forthcoming. 

 
« AKPINARLI, Neyire, The Fragility of the ‘Failed State’ Paradigm. A different International Law perception of the 
Absence of Effective Government, Leiden/Boston, Martinus Nijhoff, 2010, 269 p., ISBN 978-90-04-17812-0 », 
R.B.D.I., 2010-2, pp. 655 to 657. 

 
« REUS-SMIT, Christian, SNIDAL, Duncan (Ed.), The Oxford Handbook of International Relations, New York, 
Oxford University Press, 2008, 772 p. ISBN 978-0-19-921932-2, 2009-2 », R.B.D.I., 2009-2, pp. 641 to 642. 

 
« AMBROSETTI, David, Normes et rivalités diplomatiques à l’ONU. Le Conseil de sécurité en audience, Bruxelles, Peter 
Lang, Regards sur l’International n° 8, 2009, 349 p., ISBN 978-90-5201-531-6 », R.B.D.I., 2009-2, pp. 624 to 
625. 

  
« DE BRABANDERE, Eric, Post-conflict Administrations in International Law, Leiden/Boston, Martinus Nijhoff, 
2009, 332 p., ISBN 978 90 04 17023 0 », R.B.D.I., 2009 -2, pp. 627 to 629. 

 
« CLARK, Ian, International Legitimacy and World Society, New York, Oxford University Press, 2007, 234 p. ISBN 
978-0-19-9297000-9 », R.B.D.I., 2009 -2, pp. 625 to 627. 
 
« ARMSTRONG, David, FARELL, Theo, LAMBERT, Hélène, International Law and International Relations, 
Cambridge, Cambridge University Press, 2007 (Reprinted in 2009), 308 p., ISBN 978-0-521-84410-9 
(hardback), 978-0-521-60518-2 (paperback) », R.B.D.I., 2009-1, pp. 273 et 274. 

 
« AZNAR GOMEZ, Mariano J., La administracion internacionalizada del territorio, Barcelona, Atelier, 2008, 159 p., 
ISBN: 978-84-96758-55-1 ; STAHN, Carsten, The Law and Practice of International Territorial Administration. 
Versailles to Iraq and Beyond, Cambridge, Cambridge University Press, 2008, 828 p., ISBN: 978-0-521-87800-5 
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(Hardback) ; WILDE, Ralph, International Territorial Administration. How Trusteeship and the Civilizing Misssion 
Never Went Away, Oxford, Oxford University Press, 2008, 607 p., ISBN 978-0-19-927432-1 », R.B.D.I., 2008 
1/2, pp. 458-459. 

 
« SOUMY, Isabelle, L’accès des organisations non gouvernementales aux juridictions internationales, Bruylant, Bruxelles, 
2008, 603 p. ISBN 2-8027-2478-0 », R.B.D.I., 2008 1/2, pp. 491 et 492. 
 
« HENRY, Laurence, Mutations territoriales en Asie centrale et orientale, Paris, CERIC/La Documentation 
Française, Collection Monde Européen et international, 2008, 583 p. », R.B.D.I., 2007/2, pp. 665 et 666. 

 
 « REUS-SMIT, Christian, (éd.), The Politics of International Law, New-York, Cambridge University Press, 2004, 
324 p. », R.B.D.I., 2006/2, pp. 793-795. 

 
 « COHEN-JONATHAN, Gérard, FLAUSS, Jean-François, (éd.), Les organisations non gouvernementales et le droit 
international des droits de l’homme / International Human Rights Law and Non Governmental Organizations, Bruxelles, 
Bruylant, 2005, 258 p. », R.B.D.I., pp. 783-784. 

 
 « BOISSON DE CHAZOURNES, Laurence, MEDHI, Rostane, Une société internationale en mutation : quels acteurs pour 
une nouvelle gouvernance ?, Bruxelles, Bruylant, Collection Travaux du CERIC, 2005, 391 p. », R.B.D.I., 2006/2, p. 
777. 

 
 « COHEN-JONATHAN, G., FLAUSS, J.F., (dir.), La réforme du système de contrôle contentieux de la Convention européenne 
des droits de l’homme (Le protocole n°14 et les Recommandations et Résolutions du Comité des ministres), Actes du séminaire 
organisé à Strasbourg le 7 juillet 2004 par l’Institut international des droits de l’homme, Bruxelles, Bruylant/Nemesis, 
2005 », R.B.D.I., 2005/1-2, pp. 729-730. 

 
 « VELU, Jacques, Considérations sur les arrêts de la Cour européenne des droits de l’homme relatifs au droit à un procès 
équitable dans les affaires mettant en cause la Belgique, Bruxelles, Académie Royale de Belgique, Mémoire de la Classe 
des Lettres, Collection in-8°, 3e série, Tome XXX, 2004, 107 p. », R.B.D.I., 2005/1-2, pp. 735-736. 

 
« ZASOVA, Svetlana, Macédoine : de la FORPRONU-Macédoine à la FORDEPRENU (1993-1999), Paris (CEDIN – 
Paris I), Pedone (“L’ONU et les opérations de maintien de la paix” ), 2004, 227 p. », R.B.D.I., 2005/1-2, pp. 
739-740. 

 
Symposiums 
  

“Penser l’international comme un champ matériel et symbolique, Premier bilan du courant de “Sociologie 
Politique de l’International”, L'intersectionnalité dans les études internationales, Montréal, Université du Québec à 
Montréal, 17 et 18 mai 2012.  

 
“Somalia, (no) intervención y la noción de Estado fallido", Somalia: Fragilidad y perspectivas de futuro, IX 
Jornadas: cooperación universitaria al desarrollo, 1st and 2d of March 2012, Murcia, Spain. 

 
General introduction of the symposium « Sahara occidental. Existe-t-il des recours judiciaires pour les peuples 
sous domination étrangère ?/Western Sahara ; Which Legal Remedies for people under foreign 
domination ? », Bruxelles, 12 octobre 2009. 

 
« Can You Express Your Discontent When You’re Considered A Failed State ? From An Ethic Of Identity 
To An Ethic Of Capacity », presented with Nina Wilèn at the International Political Science Association 
World Congress, Santiago de Chile, July 2009. 

 
« Capacity-building and Local Ownership: Ambiguous Channels of Local Participation in Post-conflict 
States? », presented with Nina Wilèn at the International Political Science Association World Congress, 
Santiago de Chile, July 2009. 

 
« What can a norm entrepreneur do without a proper context? Norms, Actors and Structure; A Crucial 
Combination », written and presented with Nina Wilen, Séminaire de recherche doctorale du Réseau d'Etude sur 
la Globalisation, la Gouvernance Internationale et les Mutations de l'Etat et des Nations (REGIMEN), discutante 
Kathryn Sikkink, Mons, Belgium, 3 November 2008. 

 
« Los aportes de los mecanismos internacionales de resolucion de litigos a la resolucion de conflictos internos », 
Coloquio internacional « gestión internacional de conflictos », Medellín,  Colombia, 29 October 2008  
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« De la charge politique de la fragilité de l’Etat », paper presented in the framework of « State building et 
coopération au développement dans la région des Grands Lacs, Enjeux pour la Belgique en RDC et au Burundi », 
23 May 2008, Facultés universitaires Saint-Louis, Brussels.  

 
« Réussite, fragilité, faillite : les états de l’État dans les discours politiques et les discours experts », paper presented 
in the framework of “Science politique et actualité : l’actualité de la science politique, quatrième congrès de 
l'Association belge de science politique, April 2008, Louvain-la- 

  
« Le concept d'inaptitude des États », Brussels, 10 May 2007, paper presented in the framework of Séminaires de 
recherche doctorale relations internationales, paix et sécurité organisés par le REPI et le Pôle Bernheim d'Études 
sur la paix et la citoyenneté en partenariat avec les Écoles doctorales thématiques en science politique et en études 
européennes de la Communauté française. Thème : « L'Institution-Building : Une modalité de gestion des désordres 
Internationaux ? ». 

 
« The sovereignty over natural resources : the question of the EU –Morocco fisheries agreement », paper 
presented in the framework of “International Law and the Question of Western Sahara, The Hague, 27-28 
October 2006.  

 
« La réforme des Nations Unies et la consolidation de la paix : la création de la Commission de Consolidation de 
la paix »Coloquio internacional con ocasion del 10° aniversario de los Cursos Euromediterraneos Bancaja de 
Derecho Internacional : El mantenimiento de la paz y de la seguridad internacionales por las naciones unidas : de 
la adaptacion a la reforma de la carta. 

 
« L’effet curatif de la Convention européenne des droits de l’homme sur le Politique : Strasbourg et après ? » 
paper presented in the framework of “Cinquante ans d’application de la convention européenne des droits de 
l’Homme en Belgique. Entre ombres et lumières”, Brussels, September 2005.  

 
« The Economic Challenges of ITA : The Case of the Kosovo Trust Agency », Fifth Pan-european 
conference of the Standing Group on International Relations, The Hague, 2004. 

 
Press 
 

Interviews 
  
Interview on the UE-Morocco Fishing Agreement, Anja Sahlberg, National Swedish Raiod, 8 December 
2010. 
« Crash Broke out in Western Sahara », Life Week (China), 18 November 2010. 
National Belgian Radio and Television (RTBF), “Le 90 minutes”, 9 November 2010, Radio Interview on 
the Western Sahara Issue. 

 
Articles 
“ La ville de Bruxelles soutient-elle l’occupation du Sahara occidental », Bulletin des amis du Monde 
Diplomatique, n°49, septembre-décembre 2011. 
« Un mur dans les dunes », Bruxelles Laïque Échos, octobre 2009. An updated version was published in 
Courrier de l’Association des chrétiens contre la torture, juillet 2011. 
« La mort du casque bleu belge était préméditée... », Le Soir, 8 septembre 2008, en collaboration avec Pauline 
HELINCK, Joanna SPANOUDIS et Edith WEEMAELS. 
« Maintenant, vous savez! », Le Soir, 19 août 2008. 
« Birmanie : le bien contre le mal ? », La Libre Belgique, 15 mai 2008. 
« Le retour de Superman et la politique étrangère des États-Unis », Le Soir, 13 juillet 2006. 

 
 
___________________________________________________________________________ 
 
 
 
 
 
 


